

# Open Letter to Right Honourable Justin Trudeau

## Prime Minister of Canada

*(Version en langue française après la version en langue anglaise)*

June 1, 2020, Ottawa

Rt. Hon. Justin Trudeau

Prime Minister of Canada

Dear Prime Minister Trudeau,

We are writing to you as retired Canadian diplomats, proud of Canada's historical commitment to multilateral institutions and its reputation for supporting the rule of law.

As you know, Israel's Prime Minister Benjamin Netanyahu has announced publicly his intention to "annex" in the coming weeks a significant amount of land that Canada, and the international community, recognize as occupied Palestinian Territory.

The unilateral annexation of territory is strictly prohibited under international law. This is a centrepiece of the Charter of the United Nations, San Francisco, 26 June 1945, and has been consolidated by treaties and resolutions, judicial rulings and scholarly writings ever since.

Indeed, this prohibition has acquired the status of a *jus cogens* norm in international law, meaning that it is accepted as a fundamental principle of law by the international community.

Territorial conquest and annexation are notorious for contributing to fateful results: war, political instability, economic ruin, systematic discrimination and human suffering.

Speaking specifically to the five-decade-long Israeli occupation of the West Bank and Gaza, the UN Security Council has affirmed, on eight occasions since 1967, the principle of "the inadmissibility of the acquisition of territory" by

war or force. This principle was cited by the council to condemn as unlawful Israel's two prior annexations of East Jerusalem, in 1980, and the Syrian Golan Heights in 1981.

We would like to urge you to publicly acknowledge Canada's commitment to multilateralism and the rule of law by issuing a statement that Canada reaffirms its position in support of all relevant UN resolutions, including UNSC resolution 2334, which was adopted on 23 December 2016.

As you are no doubt aware, many of our allies have already spoken out opposing the Israeli proposal. Significant Canadian civil society organizations, including some Christian churches and Jewish organizations, have also urged Canada to take a similar stand.

As former Canadian diplomats, we urge you to protect Canada's good name in the international community by speaking loudly and clearly on this issue.

Yours sincerely,

(signatures follow French version)

Le premier juin, 2020

Au très honorable Justin Trudeau

Monsieur le Premier Ministre,

Nous vous écrivons comme diplomates canadiens à la retraite, fiers de l'engagement historique du Canada envers les institutions multilatérales et de sa réputation comme soutien à l'état de droit.

Vous savez que le Premier Ministre d'Israël, M. Benjamin Netanyahu, a fait part de son intention « d'annexer » prochainement une partie considérable des territoires que le Canada et la communauté internationale considèrent comme des territoires palestiniens occupés.

L'annexion unilatérale de territoire est strictement interdite en droit international. Voilà un principe qui est au cœur de la Charte des Nations unies, San Francisco, 26 juin 1945. Il a depuis été réaffirmé par des traités, des résolutions, des jugements de cour et des études de droit.

Cette interdiction a du reste acquis le statut d'une norme de « *jus cogens* » en droit international, c'est à dire qu'il est retenu comme un principe de droit fondamental par la communauté internationale.

Les conquêtes de territoires et leur annexion mènent de façon notoire à des conséquences funestes comme la guerre, l'instabilité politique, la destruction économique, la discrimination systématique et la souffrance de collectivités.

Lorsqu'il s'agit plus particulièrement de l'occupation par Israël depuis cinquante ans de la Cisjordanie et de Gaza, le Conseil de Sécurité de l'ONU a affirmé, par huit fois depuis 1967, « l'inacceptabilité de l'annexion de territoire » par la guerre ou la force. Ce principe fut invoqué pour qualifier d'illégale les précédentes annexions par Israël de Jérusalem Est en 1980 et du Golan syrien en 1981.

Nous vous invitons à rappeler publiquement l'engagement du Canada envers le multilatéralisme et le droit international, en réaffirmant la position canadienne d'appui aux résolutions pertinentes des Nations unies, y compris la résolution 2334 du Conseil de Sécurité, adoptée le 26 décembre 2016.

Comme vous le savez, plusieurs de nos alliés se sont déjà exprimés pour s'opposer au projet israélien. De nombreuses organisations de la société civile

canadienne, dont des églises chrétiennes et des organisations juives, ont appelé à une telle prise de position de la part du Canada.

En tant qu'anciens diplomates canadiens, nous vous invitons à défendre la réputation du Canada au sein de la communauté internationale par une prise de position publique et non-ambigüe

Recevez l'expression de notre haute considération.

Signed (in alphabetical order) / signé (en ordre alphabétique)

- Jon Allen, Ambassador (Retired)
- Hon. Lloyd Axworthy, Minister (Retired)
- Danielle Ayotte, Diplomate senior (à la retraite)
- Mark Bailey, Ambassador (Retired)
- Hon. James Bartleman, Ambassador (Retired) and former Lt. Gov of Ontario
- Georges Béchar, Diplomate (à la retraite)
- Jean-Pierre, Bolduc Ambassadeur (à la retraite)
- Daniel Caron, Ambassador (Retired)
- Roger Chan, Diplomat (Retired)
- Robert Collette, Ambassador (Retired)
- Marilyn Collette, Senior diplomat (Retired)
- Abina M. Dann, Ambassador (Retired)
- Glenn Davidson, Ambassador (Retired)
- Jean-Yves Dionne, Consul général (à la retraite)
- Ferry de Kerkhove, Ambassador (Retired)
- Michel de Salaberry, Ambassador (Retired)
- George Debbane, Diplomat (Retired)
- René-François Désamoré, Diplomat (Retired)
- James Elliott, Consul General (Retired)
- Marc Faguy, Ambassador (Retired)
- Ian C. Ferguson, Diplomat (Retired)
- Chris Greenshields, Canadian Representative to the PA (Retired)
- Paul Heinbecker, Former Canadian Ambassador to United Nations
- Nick Hare, Ambassador (Retired)
- Kathryn Hewlett-Jobes, High Commissioner (Retired)
- Steve Hibbard, Canadian Representative to the PA (Retired)
- Robin Higham, Ambassador (Retired)
- David Horley, Diplomat (Retired)
- Margaret Huber, Ambassador (Retired)
- Jean-Paul Hubert, Ambassadeur (à la retraite)
- George Jacoby, Diplomat (Retired)
- Ken Johnston, Diplomat (Retired)

- John Kneale, Ambassador (Retired)
- Rick Kohler, Ambassador (Retired)
- Gregory Kostyrsky, Diplomat (Retired)
- Cecile Latour, Ambassadeur (à la retraite)
- Gabriel-M Lessard, Ambassadeur (à la retraite)
- Louise Marchand, Ambassadeur (à la retraite)
- Hon. Sergio Marchi, Former Minister, Ambassador (Retired)
- Tim Martin, former Canadian representative to Palestinian Authority
- Peggy Mason, Canadian Disarmament Ambassador (Retired)
- Mike Molloy, Peace Process Coordinator (Retired)
- Brian Northgrave, Ambassador (Retired)
- Hon. André Ouellet, Minister (Retired)
- André Potvin, Diplomate senior (à la retraite)
- David Preston, Ambassador (Retired)
- Gilles Rivard, Ambassadeur (à la retraite)
- Richard Renaud, Conseiller et Consul général (à la retraite)
- Hon. Alan Rock, Professor Emeritus at U of O Law School
- Haig Sarafian, Ambassador (Retired)
- Sandelle Scrimshaw, Ambassador (Retired)
- Alan Smith, Senior diplomat (Retired)
- Richard Tetu, Ambassadeur (à la retraite)
- David Viveash, Canadian Representative to the PA (Retired)
- Chris Westdal, Ambassador (Retired)
- Gardiner Wilson, High Commissioner (Retired)
- Don Wismer, Consul General (Retired)
- Dwayne Wright, Diplomat (Retired)
- Louis Vaillancourt, Diplomate senior (à la retraite)